
寂寞的神童：明儒程敏政生平要事考釋

（提要）

何威萱

程敏政（1445–1499）是明代著名的博學型學者，於文學、理學、宗族、朝廷禮制等方
面均頗有成就。然而，這位重要儒者的傳記資料甚為罕見，與其表現和成就極不相
稱。《明史•文苑傳》僅載其一二大事，聊備梗概而已，因此吾人不易自其生平事跡
探索其學思歷程，本文之作正為彌補此憾。本文以程敏政詩文及相關史料為中心，
分為六個主題，詳考其家族背景、出生年歲、以神童讀書翰林院、登科經過、弘治
元年之罷官、以及弘治十二年捲入鬻題案之種種始末，以期重現這位明代中期重要
學者的詳細生平，同時更清晰地還原成化、弘治年間相關事件的細節。

關鍵詞： 程敏政   篁墩   新安   翰林院
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The Lonely Prodigy:  
A Study of Cheng Minzheng’s Lifetime

(Abstract)

Ho Wei Hsuan

Cheng Minzheng (1445–1499) was a famous and erudite scholar in the Hanlin yuan (Hanlin 
Academy) during the Chenghua and Hongzhi periods. He made great achievements in 
literature, Neo-Confucianism, lineage, and state ceremony. However, it is difficult to find 
biographies and historical materials of him. Even the Mingshi (Ming History) recorded the 
bare skeleton only. With such a situation scholars cannot understand this eminent figure 
in detail. This article tries to solve this problem by reconstructing Cheng’s lifetime in six 
topics, in order to fill the gaps in the study of Cheng Minzheng and mid-Ming China.
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